
Meditatie
De HEERE bouwt Jeruzalem.

(Ps 147:2a)

In de psalmen mogen we blikken in het hart van de kerk. Alle geestelijke legerin-
gen kunnen we erin aantreffen. We geven enkele voorbeelden. In psalm 42 blik-
ken we in het hart van iemand die gebukt gaat onder Gods verlating. Daarom 
roept hij uit ‘waarom ga ik in het zwart vanwege des vijands onderdrukking...’. 
Hij is opstandig. Hij is het niet eens met deze weg. Hij geeft de Heere de schuld. 
Immers hij vraagt ‘Waarom?’ Echter aan het einde van de psalm mag het geloof 
doorbreken en mag hij zijn verlossing van zijn God verwachten. In psalm 130 
blikken we in het hart van iemand die gebukt gaat onder zonde en schuld. Dat 
doet hem roepen van uit de diepte om genade. Als hij op zichzelf ziet is er geen 
hoop. Immers ‘als Gij, HEERE, de ongerechtigheden gadeslaat, Heere, wie zal 
bestaan’. Echter, aan zulke hopelozen wil de Heere genade bewijzen. Lees 
maar: ‘Maar bij U is vergeving’. Waarom? Opdat Gij gevreesd wordt. Datheen 
berijmt het zo schoon ‘dies zijt Gij in dit leven zeer bemind en gevreesd’. God 
dienen en vrezen is de begeerte van het nieuwe leven. De klacht is dat ze het 
niet kunnen. In Psalm 23 ontmoeten we weer een andere legering. We mogen in 
het hart van David blikken, als hij mag vertrouwen op de HEERE als zijn Herder 
voor tijd en eeuwigheid. Hij jubelt ‘De HEERE is mijn Herder’. Dan moet men 
ook getuigen ‘mij zal niets ontbreken’. Ook in psalm 147 mag de dichter roe-
men in Gods trouwe zorg voor Zijn kinderen. 
De psalm begint met ‘Looft den HEERE’. Looft staat in de gebiedende wijs. Het 
is dus een opwekking om de HEERE te loven. In het paradijs was deze opwek-
king niet nodig. Toen konden en wilden we niet anders dan de HEERE loven 
omdat we de Heere van ganser harte lief hadden. Door onze val en ongehoor-
zaamheid zijn we echter van God-lovers, God-vloekers geworden. We kunnen 
en willen de HEERE niet meer loven. Vreselijk! Terwijl we voor dat doel gescha-
pen zijn. Het zal eeuwig tegen ons getuigen als we nooit aan het doel waartoe 
we geschapen zijn zullen beantwoorden. Het zal ons oordeel verzwaren als we 
de welgemeende oproep van de dichter om God te loven in de wind slaan. 
Toch staan er psalmen in Gods Woord waarin we een kind van God de HEERE 
horen loven. Bijvoorbeeld psalm 146 t/m 150. Ja, het boek der psalmen eindigt 
met de begeerte ‘alles wat adem heeft love den HEERE. HALLELUJAH’. 
Hoe kan dat? Enerzijds God niet meer te kunnen en willen loven en anderzijds dat 
er toch een volk is dat begeerte heeft de HEERE te loven? De oorzaak ligt in de 
eeuwigheid. Toen heeft de HEERE een Kerk verkoren die Zijn lof zal vertellen. ‘Dit 
volk heb Ik Mij geformeerd, zij zullen Mijn lof vertellen’ (Jes 43:21). De HEERE is 
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de val voor geweest. Reeds voor de val heeft een Drie-enig God een weg uitge-
dacht hoe Zijn uitverkoren Kerk dwars door de val heen Zijn lof zal verkondigen. 
Hiertoe is Christus naar de wereld gekomen als de meerdere Juda (Juda bete-
kent Godloven!). Zijn gehele tijd op aarde als Man van smarten was een lofzang 
op de deugden van Zijn Vader. Nadat Hij het laatste Pascha genuttigd had en 
het Heilig Avondmaal had ingesteld, heeft Hij samen met de discipelen (niet met 
Judas, want die kon niet loven met het hart!) de lofzang gezongen. Want zo staat 
er ‘En als zij den lofzang gezongen hadden, gingen zij uit naar den Olijfberg.’ Met 
opgeheven hoofd is de Leeuw uit Juda's stam het strijdtoneel opgegaan. En Hij 
heeft overwonnen. Eeuwig bloeit de gloriekroon op het hoofd van Davids grote 
Zoon. NU zit Hij aan de rechterhand van Zijn Vader om gaven uit te delen opdat 
wederhorigen vanuit het dal van ootmoed een Lofpsalm mogen aanheffen. Hier 
zijn het maar korte gezangen. Iedere keer onderbreekt de oude zondige mens 
de lofzang. De oude mens blijft echter achter in het graf. Daarom zal men straks 
eeuwig zingen ‘Door U, door U alleen, om 't eeuwig welbehagen’. 
Psalm 147 is voor het eerst gezongen toen onder leiding van Nehemia na de 
ballingschap in Babel de muren van Jeruzalem weer opgebouwd waren. We 
kennen de geschiedenis dat Nehemia ‘enige dagen’ rouw bedreef toen hij in 
Susan hoorde van de grote ellende en versmaadheid van de teruggekeerde bal-
lingen en dat Jeruzalems muur verscheurd en haar poorten met vuur verbrand 
waren. Hij kreeg toestemming om naar Jeruzalem te gaan en haar muren op te 
bouwen. Zo worden nog steeds Gods knechten uitgezonden om Juda's steen 
te herbouwen uit het stof! 
De bouw begon, maar de vijandschap ook. Sanballat, Tobias en Gesem de Ara-
bier probeerden de bouw te verhinderen. Laag dunkend zeiden ze: ‘Wat is dit 
voor een ding dat gijlieden doet?’ In geloof mocht Nehemia zeggen: ‘God van den 
hemel, Die zal het ons doen gelukken, en wij, Zijn knechten, zullen ons opmaken 
en bouwen; maar gijlieden hebt geen deel, noch gerechtigheid, noch gedachtenis 
in Jeruzalem.’ En wat ziet men? Als de HEERE werkt moet alles wijken want Hij 
volvoert Zijn raad. Wat bij de mens onmogelijk leek, was (en is! ook in de politiek) 
mogelijk bij God. In 52 dagen was de muur herbouwd. Toen mochten ze God de 
eer geven en hebben ze gezongen ‘DE HEERE BOUWT JERUZALEM.’
De HEERE! Dus de Verbondsgod. De Ik zal zijn Die Ik Zijn zal. De Onverander-
lijke. Die Zich met deze Naam aan Mozes bekend gemaakt heeft in het bran-
dende braambos. Ja, Die nog steeds in de brandende braambos van Zijn Kerk 
is. Ook in 2014. Als Bouwmeester bouwt Hij Zijn Kerk naar het ontwerp dat Hij 
in de eeuwigheid gemaakt heeft. Daar zingt de dichter van ‘Ik weet, hoe 't vast 
gebouw van Uwe gunstbewijzen, Naar Uw gemaakt bestek, in eeuwigheid zal 
rijzen; Zo min de hemel ooit uit zijnen stand zal wijken,
Zo min zal Uwe trouw ooit wank'len of bezwijken.’
Dat geestelijke huis wordt gebouwd op het Fundament van Christus bloed. De 



3

Apostel getuigt ervan: ‘Want niemand kan een ander fundament leggen dan 
hetgeen gelegd is, hetwelk is Jezus Christus.’ Ja, er is maar EEN Fundament. 
Alles wat buiten dat Fundament gebouwd is, zal vallen als de watervloed en de 
wind komt. Wat komt er een vijandschap openbaar als eigen gemaakte funda-
menten afgebroken worden. 
Met welke instrumenten bouwt de HEERE? Door twee instrumenten. Door Zijn 
Woord en door Zijn Geest. Daarom is het zo van belang onder het Woord te bege-
ven. Daar werkt de HEERE. Gods huis is de werkplaats van de Heilige Geest. 
Voeg u onder het Woord. Als u nat wilt worden, moet u in de regen gaan lopen. 
Van welk materiaal wordt het huis gebouwd? Van stenen die wij zouden laten 
liggen. Vieze, stinkende, onooglijke, onbruikbare stenen, die in de modder 
liggen. Stenen die wij weg zouden gooien. Weet u welke namen erop staan? 
Rachab, de hoer; Jakob, de bedrieger; Ruth, de vervloekte Moabitische; David, 
de hoereerder. Mocht ook uw naam erop staan met als achternaam ‘de groot-
ste der zondaren’. In het uur van Gods welbehagen worden ze opgeraapt uit 
het modderig slijk en gemetseld op het Fundament. Het worden dan van dode 
stenen levende stenen die inleven midden in de dood te liggen. Ja, bouwen en 
breken gaan met elkaar gepaard. De Geest Die levend maakte, zal hen als een 
dode, door de wet verbrijzelde zondaar door de liefde inwinnen voor het recht-
vaardig oordeel om eeuwig buiten Jeruzalem op het vlakke veld te liggen. Om 
dan gewezen te worden op de Bouwmeester Die op grond van Zijn werk zwarte 
stenen voert uit modderig slijk en inmetselt in het geestelijke huis. 
Normaal worden stenen gebakken voordat ze ingemetseld worden. Geestelijk 
levende stenen worden gebakken terwijl ze ingemetseld zijn. Om zo pasklaar 
gemaakt te worden voor het hemelse Jeruzalem met de straten goud... En mij, 
hiertoe door U bereid, opnemen in Uw heerlijkheid.
De HEERE BOUWT Jeruzalem. Eigenlijk staat er: De HEERE is Jeruzalem bou-
wende. Ja Hij zal doorgaan met Zijn vergaderend werk totdat de laatste steen 
is ingemetseld. 
De HEERE bouwt Jeruzalem. Dat wil ook zeggen dat HIJ alleen bouwt (maar 
ook afbreekt!). Zijn knechten hebben slechts Zijn bevelen op te volgen. Hij zal 
strijden en zij moeten stille zijn. 
De HEERE bouwt ook nog in 2014. Mocht de HEERE ook in 2014 onze SGP bij 
de gemeenteraadsverkiezing bouwen en de leden van de gemeenteraad en allen 
die daarbij betrokken zijn krachten geven om biddende te strijden en te bouwen. 
De HEERE houdt Zijn Kerk in stand. Jeruzalem is gebouwd vast, En door vrede 
samengepast, En tot een stad Gods fijn gerichtet.

Terneuzen, december 2013 ds. J.A. Weststrate
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Van de redactie
Nog enkele weken en dit kalenderjaar is voorbij. December is een drukke maand 
om soms allerlei afspraken en dingen die beloofd zijn, af te werken. Een maand 
om terug te blikken en ook om vooruit te zien. Zo ook in dit SGP-infomagazine. 
Als redactie hebben we weer verschillende scribenten kunnen regelen om een 
actuele invulling te geven aan het najaarsnummer dat deze keer in de winter 
verschijnt.
Een nummer, waarin ook teruggekeken wordt en wel door twee doorgewin-
terde raadsleden, die op het punt staan om hun raadslid-loopbaan af te ronden. 
Onze wethouder die een blik in de toekomst doet voor zover mogelijk, richting 
de verkiezingen; de voorzitter van het SGP-bestuur die de drukte van de ach-
terliggende maanden verwoordt, hoe met name de kandidatenlijst tot stand is 
gekomen.
Een inspirende toekomstvisie vanuit de Provinciale Staten, waarbij het Statenlid 
Dorst een en ander beschrijft over de bereikbaarheid in Zeeland en de visserij-
sector. Tweede Kamerlid C. G. van der Staaij was bereid om aan zijn Reimers-
waalse bondgenoten het herfstakkoord toe te lichten en een paar regionale 
kwesties aan de orde te stellen. De SGP-jongeren die evenals de Kiesvereni-
ging van Waarde bij Menno de Bruyne op bezoek zijn geweest.
De Kruiningse raadsleden Otte en Bruijnooge geven ieder op hun wijze een 
weergave over de begrotingsbehandeling 2013 en het reilen en zeilen inzake de 
Drank- en Horecawet.
Ook willen we onze adverteerders hartelijk bedanken, voor het plaatsen van 
een advertentie, want mede door de betrokkenheid van deze ondernemers is 
het mogelijk om weer een nummer van 'Een vaste Koers' te doen verschijnen.
We hebben afscheid genomen van dhr. J.W.K. Zandee uit Krabbendijke, die 
10 jaar deel uit heeft mogen maken van onze redactiecommissie. Wij willen 
Jaco hartelijk bedanken voor het vele werk dat hij al die jaren voor' Een vaste 
Koers' heeft mogen doen. Hij onderhield de contacten met de adverteerders en 
hij bezocht regionale en landelijke verkiezingsbijeenkomsten en gaf vervolgens 
een verslag daarover in ons blad. Jaco, je deed het graag en we deden nooit 
tevergeefs een beroep op je.
Niet te vergeten is er aandacht voor de kandidatenlijst van onze partij, de SGP,  
voor de gemeenteraadsverkiezingen van 19 maart 2014. Omdat deze lijst pas 
gepubliceerd kon worden na 9 december, is deze uitgave één maandje opge-
schoven qua verschijningsdatum. Als SGP-bestuur en redactiecommissie van 
EVK zijn we blij met deze lijst. SGP-ers met kennis van zaken uit de meeste 
woonkernen van onze gemeente Reimerswaal staan op die lijst; bovendien is 
ook niet onbelangrijk, dat er een goede leeftijdenmix is onder de kandidaten.



6

Het gaat om onze lokale volksvertegenwoordigers, misschien heeft u uw hoop 
al gevestigd op één of meerdere kandidaten... dan valt de lijst voor u al niet 
tegen, maar laten we hen en ook de huidige wethouder en de raadsleden die al 
meedoen als raadslid, bovenal in ons gebed gedenken en opdragen aan Hem, 
waarvan de profeet Jesaja van getuigt: de heerschappij is op Zijn schouder ; 
en men noemt Zijn naam Wonderlijk, Raad, Sterke God, Vader der eeuwigheid, 
Vredevorst. Dan alleen kunnen we een goed functioneren in de raad en het col-
lege verwachten.
Verder wenst de SGP-redactie u gezegende Kerstdagen en een voorspoedig 
2014.

M.W. Sinke, Waarde

constructiewerk  •  machinebouw  •  trappen  •  bordessen  •  transportbanden 
verspanen  •  draaiwerk  •  freeswerk  •  onderhoud  •  laswerk  •  plaatwerk

zuidweg 35 — 4413 NL Krabbendijke — tel. 06 - 538 439 89 — info@kostermetaalbewerking.nl

www.kostermetaalbewerking.nl www.kosterverspaning.nl

Krab 1b  4401 PA  YERSEKE  0113-574080
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Van de voorzitter
Hoe belangrijk kan een kleine partij zijn? We hebben dit in de vorige maanden 
gezien. Premier Rutte had de SGP weer nodig om de bezuinigingsronde er door 
te krijgen. De meeste partijen, waaronder het CDA, waren al spoedig afgehaakt. 
De SGP bleef, samen met de CU en D66 over. Met dit wonderlijke drietal heeft 
premier Rutte samen met de coalitiegenoot PvdA uiteindelijk zaken gedaan. 
In de krant konden we lezen dat onze mannen Van der Staaij en Dijkgraaf nog 
nooit zo’n zware werkweek hadden gehad als toen. Maar het resultaat mocht 
er dan ook zijn. Hier kunnen we zien dat een constructieve, positief-kritische 
houding vruchten afwerpt. Ik lees ergens dat Van der Staaij op een bepaald 
moment fijntjes opmerkte dat een kleine politieke partij als de SGP nog nooit 
zoveel invloed heeft gehad als toen. Laten we nóóit meer zeggen dat het geen 
nut heeft om op een kleine partij te stemmen omdat die toch maar heel weinig 
invloed heeft.

Met dit alles blijft echter wel Psalm 127 van kracht. 
‘Zo de HEERE het huis niet bouwt, tevergeefs arbeiden deszelfs bouwlieden 
daaraan; zo de HEERE de stad niet bewaart, tevergeefs waakt de wachter. 
Het is tevergeefs dat gijlieden vroeg opstaat, laat opblijft, eet brood der smar-
ten; het is alzo, dat Hij het Zijn beminde als in den slaap geeft’.

Zonder de gunst en de zegen des Heeren is al onze inspanning tevergeefs. 
Laten we dat heel goed beseffen. De zegen des Heeren maakt rijk. We leven 
in een tijd waarin er van buiten af veel op onze partij afkomt. Maar dat zou zo 
erg nog niet zijn, als we als partij als één front naar buiten zouden komen. Een 
eensgezinde partij kan wel tegen een stootje, maar een huis wat tegen zich zelf 
verdeeld is, valt. Daarom is het uiterst belangrijk dat we elkaar aan blijven spre-
ken op de Bijbelse beginselen. Staan we daar nog open voor?

Ik heb nog een belangrijke datum door te geven. Noteert u het maar even in 
uw agenda. Dat is D.V. 19 maart 2014. Op die datum zullen de gemeenteraads-
verkiezingen worden gehouden. De voorbereidingen zijn in volle gang. De vijf 
plaatselijke kiesverenigingen, Krabbendijke, Kruiningen, Rilland, Waarde en 
Yerseke hebben in hun eerste stemronde een lijst samengesteld van mensen 
uit hun eigen kiesvereniging. Deze 5 lijsten zijn door de Gemeentelijke Kies-
vereniging gebundeld en teruggestuurd naar de plaatselijke kiesverenigingen. 
Vervolgens hebben zij uit die groslijst 20 mensen gekozen, en die lijst opnieuw 
opgestuurd naar de Gemeentelijke Kiesvereniging. Door middel van een pun-
tenstelsel waarbij elke kiesvereniging even zwaar telt, is uiteindelijk de concept-
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kandidatenlijst opgesteld. Op het moment waarop u dit leest is de officiële 
kandidatenlijst bekend. We hopen dat de uitslag van de verkiezingen verblij-
dend mag zijn. Het is van groot belang dat u uw stem uitbrengt op de Staatkun-
dig Gereformeerde Partij. Omdat die zulke bekwame kandidaten heeft? Omdat 
die zo’n professionele verkiezingscampagne hebben gevoerd? Of omdat we 
als partij zo kort bij Gods Woord leven? Ach mensen, als het daarom zou gaan, 
konden we er maar beter direct mee stoppen. Het gaat om het beginsel van 
Gods Woord. Zolang we daar nog biddend en worstelend mee bezig zijn in de 
politiek, en zolang daar nog enige ruimte voor is, moeten we doorgaan. Door 
goed gerucht en kwaad gerucht, door eer en oneer. Laat eigen eer en roem 
verre van ons zijn! Politiek bedrijven is in de ogen van velen een smerig spel. 
Laten wij tonen dat dit onder ons anders is. 

Onze fractievoorzitter, dhr. V. Janszen is op – ik meen - 13 april onderscheiden. 
We gunnen hem deze onderscheiding van harte. Ik hoop echter dat zijn hart 
uitgaan mag naar een hogere onderscheiding die nooit naar verdienste, maar 
uit genade wordt geschonken. Dat is een onderscheiding die nooit meer terug-
gegeven hoeft te worden. Vriend Janszen is er ook bij bepaald hoe kort vreugde 
en verdriet bij elkaar kunnen liggen. Hij heeft een dochter moeten afstaan aan 
de dood. Wat aangrijpend... We wensen hem met zijn vrouw veel sterkte toe, 
ook als de jaren gaan klimmen.

Onze vrienden M.J. van den Berge en M. Sinke hebben het besluit genomen 
om zich niet meer kandidaat te stellen voor de gemeenteraadsverkiezingen. 
Rinus Sinke uit Oostdijk is in 1998 in de gemeenteraad gekozen en heeft dus 
bijna 4 perioden achter de rug. Hij is gezegend met een sterk gestel zodat hij 
op deze leeftijd dit werk nog steeds mag doen. De Heere geve hem alles wat 
nodig is, nu hij deze werkzaamheden neerlegt en hij als weduwnaar verder door 
het leven moet. Alleen diegene die het hebben meegemaakt, weten wat dat 
betekent.
Rinus van den Berge heeft eveneens aangegeven een punt te zetten achter het 
gemeenteraadswerk. Hij heeft vroeger ook nog jaren in het bestuur van de GKV 
gezeten. Altijd werden we gastvrij ontvangen in kantine van zijn bedrijf aan de 
Capelleweg voor de bestuursvergaderingen. Rinus heeft zijn krachten nu bijna 
3 perioden gegeven aan het werk voor de partij. Straks kan hij zijn krachten 
weer meer besteden aan zijn gezin en bedrijf. 
Wat een uren zullen deze mannen bezig zijn geweest voor de partij! De Heere 
mocht het werk met Zijn zegen achtervolgen en hen samen in Zijn gunst geden-
ken. 
We willen ook onze wethouder J.P. Sinke eens noemen. Vanaf 2006 functio-
neert hij als wethouder en daarvoor is hij ook al 2 perioden van 4 jaar raadslid 
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geweest. Jaap is altijd bezig als een bedachtzaam iemand, die eerst nadenkt, 
en dan pas iets zegt. Dat is een prachtige eigenschap. Zodoende spreekt hij 
vaak wijze woorden. Ik denk dat zeer weinig mensen weten wat hij op de ach-
tergrond voor onze gezindte in Reimerswaal betekent. We hopen dat de Heere 
hem nog lang de krachten geeft die nodig zijn voor dit belangrijke werk. 

De mensen die straks voor de eerste keer gekozen zullen worden, samen met 
diegenen die opnieuw gekozen zullen worden, bidden we toe dat ze werkelijk in 
afhankelijkheid van God dit werk mogen beginnen of voorzetten. Zo de HEERE 
het huis niet bouwt…

S.D. van Koeveringe

Weihoek 3

4416 PX Kruiningen

T 0113 - 396 000

www.sceltaproducts.com
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Gemeenteraadsverkiezingen 2014
Over enkele maanden is het al weer zover: Op D.V. woensdag 19 maart 2014 
mag u uw stem weer uitbrengen voor de verkiezing van de gemeenteraad. De 
voorbereidingen ervan zijn inmiddels in volle gang.

Iedere vier jaar is het weer een enorme klus om alles op tijd geregeld te krijgen. 
Gelukkig hoeven we dat niet alleen te doen en zijn er heel wat mensen bereid 
de schouders eronder te zetten. Het is fijn te constateren dat ook onze jongeren 
daarbij flink de handen uit de mouwen steken! Een belangrijk moment in de 
voorbereiding is de samenstelling van de kandidatenlijst. Op D.V. 12 decem-
ber zal deze worden vastgesteld. Dat de lijst er anders zal uitzien dan vier jaar 
geleden, is inmiddels wel duidelijk. Immers, de fractieleden M.J. van den Berge 
en M. Sinke hebben aangegeven na twaalf respectievelijk zestien jaar niet meer 
herkiesbaar te zijn.

Wethouder J.P. Sinke bij de stembus tijdens de verkiezingen van 2010.
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Inmiddels is ook de propagandacommissie aan de slag gegaan en is er een 
werkverdeling gemaakt. Zoals het er nu naar uitziet, zal er in de loop van febru-
ari een verkiezingsfolder worden verspreid. Daarnaast willen we onze stand-
punten ook via het Advertentieblad aan de bevolking kenbaar maken. Mogelijk 
volgt er ook nog een gemeentelijke debatavond, hoewel dat nog niet zeker is.
Zoals u wel zult begrijpen, brengt het voeren van propaganda de nodige kosten 
met zich mee. Middels een brief willen we daar in januari uw aandacht voor 
vragen. Gelukkig kunnen we zeggen, dat we in het verleden ook op dit punt nog 
nooit tevergeefs een beroep op u hebben gedaan.

Nu gebeurt het nogal eens, dat er in verkiezingstijd allerlei beloftes worden 
gedaan, waarvan men op voorhand al weet dat ze niet nagekomen kunnen 
worden. Daar bestaat een ‘mooi’ woord voor: kiezersbedrog. Hoewel bepaalde 
ambities natuurlijk best genoemd mogen worden, willen we ervoor waken om 
van alles en nog wat te beloven. Daar is het ook de tijd niet voor. Vanwege de 
enorme bezuinigingen van het Rijk (en in mindere mate ook van de provincie) 
moet er al enkele jaren fors worden bezuinigd. In Reimerswaal praten we dan al 
gauw over een bedrag van bijna vijf miljoen euro per jaar! Voor ons is dat gigan-
tisch veel. Zonder echt in onze uitgaven te snijden, krijgen we de begroting niet 
meer rond. En het is naar onze mening té gemakkelijk om de gemeentelijke 
belastingen dan maar extra te verhogen. Dus moeten er andere keuzes worden 
gemaakt.
Hoewel het Rijk ook niet goed weet hoe het moet, is ons recent wel duidelijk 
geworden dat er volgend jaar opnieuw fors bezuinigd moet worden. De omvang 
hiervan is nog niet helemaal bekend, maar we houden rekening met een bedrag 
van meer dan 500.000 euro. Over de invulling daarvan zal de nieuwe gemeente-
raad moeten beslissen. Ook om die reden is het van groot belang daarin goed 
vertegenwoordigd te zijn.

Zoals gezegd, zijn de gemeenteraadsverkiezingen weer aanstaande en komt 19 
maart 2014 met rasse schreden naderbij. In de drukke maanden die voor ons 
liggen, hopen we opnieuw op uw steun te mogen rekenen. Steun in het open-
baar is aangenaam en doet ons goed. Maar hopelijk is er ook nog steun op een 
andere plaats: in de binnenkamer. Mogen we daar, mede met het oog op de 
komende verkiezingen, nadrukkelijk om vragen?

Namens de fractie, J.P. Sinke
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Begrotingsbehandeling 2014
Dinsdag 29 oktober is in de raadsvergadering de programmabegroting voor de 
jaren 2014 t/m 2017 vastgesteld. Deze begroting is gebaseerd op het beleid 
zoals dit de afgelopen jaren is gevoerd en vastgesteld. Reeds begin dit jaar 
werd duidelijk dat deze nieuwe meerjarenbegroting een negatief eindsaldo zou 
hebben, oplopend van drie ton in 2014 tot 1,7 miljoen in het jaar 2017. Groot-
ste oorzaak hiervan is niet dat de gemeente zoveel meer uit gaat geven, maar 
dat er veel minder geld vanuit Den Haag naar de gemeenten komt, omdat men 
daar ook moet bezuinigen. In het voorjaar is dan ook reeds een begin gemaakt 
om in een raadsbrede bezuinigingscommissie onderzoek te doen naar moge-
lijke bezuinigingen. Uiteindelijk heeft dit er in geresulteerd dat het college met 
een voorstel gekomen is waardoor deze bezuinigingen worden gerealiseerd. De 
provincie eist als toezichthouder namelijk dat in ieder geval het laatste jaar van 
de begroting (in dit geval 2017) een positief saldo vertoont.
Een groot deel van de bezuinigingen is opgevangen door te snijden in de eigen 
organisatie. In de komende jaren wordt de gemeentelijke organisatie met zo’n 
17 fte’s verkleind. Het is een goede zaak om eerst in de eigen organisatie te 
kijken naar mogelijke bezuinigingen. Daarmee kon echter niet het hele tekort 
worden opgelost en daarom zijn er daarnaast op vele onderdelen nog diverse 
kleinere bezuinigingen doorgevoerd. 
Een gemakkelijke wijze om de begroting sluitend te krijgen is het verhogen van 
de belastingen. Als SGP-fractie hebben we echter nadrukkelijk het standpunt 
ingenomen dat het voor ons op dit moment niet acceptabel is dat de gemeen-
telijke belastingen verder verhoogd worden dan reeds in het verleden is vast-
gesteld. 
Elke partij heeft z’n eigen voorkeuren. Dat kwam ook tijdens de begrotings-
behandeling in de raad duidelijk naar voren. Opmerkelijk is dat slechts enkele 
kleine posten ter discussie stonden en dat in een bezuinigingsronde van 1,7 
miljoen! Ook de oppositiepartijen steunden bijna het gehele voorstel. Het is 
mooi dat er dan een voorstel ligt wat raadsbreed gedragen wordt en waar wij 
als SGP-fractie ons ook in hoofdlijn in kunnen vinden. Al blijft het zo dat bezui-
nigen altijd pijn doet bij degenen die er door worden geraakt. 
Als SGP-fractie hebben we al in een vrij vroeg stadium aangegeven moeite te 
hebben met een bezuiniging op schoolbegeleiding. Eigenlijk een ondersteuning 
van het werk dat door Driestar Educatief gedaan wordt voor onze reformatori-
sche scholen. Het gaat dus over geld voor educatie van al de kinderen uit de 
gemeente Reimerswaal. We hebben er moeite mee als daarop bezuinigd wordt 
en we hebben dan ook een amendement ingediend om niet op schoolbege-
leiding, maar op opvoedingsondersteuning te bezuinigen. Een bezuiniging wel 
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in dezelfde sector, maar toch op een iets ander gebied. Een taak die in eerste 
instantie bij de ouders ligt. Het is goed dat de gemeente een bijdrage levert 
aan opvoedingsondersteuning, maar de gemeentelijk bijdrage hierin was ons 
inziens te groot. 
Een ander amendement dat we ingediend hebben, is om minder te bezuini-
gen op onderhoud van het groen in onze gemeente. Dit is het aanzien van de 
gemeente en ligt eigenlijk al onder het niveau dat we wenselijk vinden. We 
hebben voorgesteld om deze bezuiniging te beperken door te bezuinigen op 
Podium Reimerswaal, nog meer dan door het college was voorgesteld. Een 
onderdeel op de begroting waar wij ook om principiële reden overigens door 
stemverklaring altijd al tegen stemmen. Bovendien behoort de financiering van 
een dergelijke instelling ook echt niet tot een gemeentelijke kerntaak. 
Dit laatste amendement werd alleen door de SGP-fractie gesteund en derhalve 
verworpen. Leefbaar Reimerswaal diende daarnaast ook een amendement in 
om de bijdrage aan Podium Reimerswaal volledig weg te bezuinigen. Voorge-
steld werd een deel hiervan ten goede te doen komen aan schoolbegeleiding 
en een ander deel aan een subsidie voor culturele evenementen. Dit amende-
ment hebben wij als SGP-fractie toen wel gesteund en behaalde een raads-
meerderheid. 
Hierdoor werd ons amendement voor behoud van budget voor schoolbege-
leiding nog eenvoudiger te realiseren en dit werd dan ook gesteund door de 
meerderheid van de raad. 
Kortom, uiteindelijk is de gemeentelijk bijdrage aan schoolbegeleiding in stand 
gebleven. We bezuinigen wel fors op onderhoud aan openbaar groen, jammer 
is dat. Daar tegenover staat dat subsidie aan Podium Reimerswaal niet meer 
wordt verstrekt en in plaats daarvan komt er een subsidieregeling voor culturele 
evenementen. Alle hieronder vallende culturele evenementen zullen we vanuit 
onze principes beslist 
niet toejuichen, maar 
ook voor concer-
ten e.d. kan hier een 
beroep op gedaan 
worden. We zien dit 
dus duidelijk als een 
verbetering. 
Zodoende is voor dit 
jaar de begroting weer 
vastgesteld. Al zal het 
zoals het er nu uitziet 
komend jaar opnieuw 
een jaar worden van 
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verdere bezuinigingen, 
willen we als gemeente 
financieel gezond blijven. 
Er zullen ook besluiten 
moeten worden genomen 
over bezuinigingen op 
voorzieningen voor bur-
gers. Echter in financieel 
goede tijden en mindere 
tijden moeten we leren 
te leven in het besef dat 
ons nog zoveel door God 
geschonken wordt en dat 
God het is die alles leidt. 

In dat besef proberen we ook politiek te bedrijven, zoals onze fractievoorzitter 
zo treffend verwoordde aan het begin van de begrotingsbehandeling. 
‘Voorts willen wij gaarne uitspreken vanuit de Bijbelse visie van Gods Woord 
politiek te willen bedrijven waarbij de leefregel ‘de Heere God lief te hebben 
boven alles en de naaste als ons zelven’ daarin vervat de heilzame ‘Tien Gebo-
den des Heeren’ in biddend opzien, daarmee beseffend stijl en diep afhankelijk 
te zijn van de Schepper aller dingen. Wij willen daartoe dienstbaar zijn voor 
onze gemeente Reimerswaal en al haar inwoners en U allen bij al Uw werk-
zaamheden voor onze gemeente Gods zegen toe bidden, zoals dat ook op vele 
plaatsen gebeurd tijdens de erediensten.’

B. Otte, Kruiningen
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De Nieuwe Drank- en Horecawet
Hoe snel het politieke spectrum wijzigen kan hebben we de laatste jaren al ver-
schillende keren gezien, maar nu deze keer eens een stukje over een wijziging 
ten goede.
In mijn bijdrage in ‘Een Vaste Koers’ in het voorjaar van 2012 heb reeds over de 
Nieuwe Drank- en Horecawet (NDH) geschreven. Daarin schreef ik: ‘Vanuit de 
lokale bestuurders en vanuit de gezondheidszorg is er grote druk uitgeoefend 
op het kabinet om de minimum leeftijd waarop alcohol gekocht mag worden 
te verhogen naar 18 jaar. Echter de lobby van de drankindustrie is dermate 
sterk dat dit niet gelukt is. De leeftijd is en blijft voorlopig 16 jaar, waarop drank 
gekocht mag worden’. Iets meer dan een jaar na dit schrijven is toch besloten 
om de leeftijdgrens te verhogen naar 18 jaar. 
Jarenlang heeft de SGP, samen met de ChristenUnie, in Den Haag gelobbyd 
voor deze hogere leeftijdsgrens. Maar ze kregen hiervoor in de Tweede Kamer 
nooit de handen op elkaar. Echter opeens kostte het geen enkele moeite meer. 
PvdA en CDA steunden opeens dit voorstel. Wat is er gebeurd?
Voor de verkiezingen hadden de achterbannen van de linkse partijen, PvdA, SP 
en GroenLinks zich ook al uitgesproken voor een leeftijdsverhoging. Opmerke-
lijk is echter de ommezwaai van het CDA. Tot mei 2012 wilde het CDA hier haar 
vingers niet aan branden uit vrees voor de middenstanders onder haar electo-
raat. Maar daags voor de presentatie van het verkiezingsprogramma van het 
CDA verklaarde haar leider Buma zich ‘rot’ te zijn geschrokken van de cijfers 
over de alcoholpoli’s. Ineens was het CDA om en was voortaan voor 18 jaar. 
Zoals ik in mijn genoemde vorige bijdrage al beschreef voorziet de NDH erin dat 
gemeenten verantwoordelijk worden voor de handhaving van deze wet. En daar 
er geen enkele bestuurder zit te wachten op kritische vragen over het zoveel-
ste uit de hand gelopen 
drankfestijn, kregen bur-
gemeesters en wethou-
ders er ineens belang bij 
dat de handhaving goed 
op orde kwam. Door 
de genoemde leeftijds-
grensverhoging kan de 
handhaving een stuk effi-
ciënter. Dat heeft de Ver-
eniging van Nederlandse 
Gemeenten ook ingezien 
en zij werden na de invoe-
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ring van de decentralisatiewet plotseling veel 
enthousiaster voor het SGP / CU- voorstel. 
Ook de publiciteit omtrent de alcoholpoli’s 
heeft eraan meegewerkt dat de tegenstanders 
gezwicht zijn. De initiatiefnemers van genoemde 
poli’s trokken het land in om aandacht te vragen 
voor hun werk. Dit is door de media opgepikt. 
In 2011 kwamen 762 jongeren met een alcohol-
vergiftiging in één van deze poli’s terecht. Een 
gegeven waar de Tweede Kamer niet omheen 
kon. Geen politieke partij kon nu nog tegen 
een verhoging van de leeftijdsgrens stemmen. 
Want ongetwijfeld had men dan moeilijke vra-
gen gekregen. De Nederlandse alcohollobby 
is jarenlang heel sterk geweest, maar bleek 
niet stressbestendig te zijn. Toen de media-
druk opliep hebben ze een aantal opzichtige 
blunders begaan. Zoals bijvoorbeeld in het 

EO-programma ‘Dit is de Dag’, waarin de een of andere zelfbenoemde expert 
een zogenaamd onderzoek presenteerde, waar de directeur van de Vereniging 
Nederlandse Brouwers heel enthousiast over was. Echter bij doorvragen bleek 
dat deze vereniging dit onderzoek betaald had. Toen de VVD dan ook bij de 
behandeling van het voorstel refereerde aan dit onderzoek werd hun woord-
voerder weggehoond: ‘Goed geluisterd naar de alcoholbranche’. Echter de 
VVD bleef tegen en is nog tegen, maar in het coalitieakkoord is dit dossier inge-
ruild tegen meer marktwerking, zodat ze er niet meer voor gingen liggen. 
Het enige wat nu nog geregeld moet worden is de daadwerkelijke handhaving. 
Dit vormt door de gemeentebesturen nog een hele uitdaging. Het is namelijk 
niet de bedoeling dat dit bij de politie komt te liggen, maar dat er speciale 
toezichthouders worden opgeleid en aangesteld. Maar laten we het niet alleen 
vanuit het perspectief van de bestuurders zien, maar laten we er als privéper-
sonen, als ouders, als grootouders, als leraren en verder een ieder die met onze 
jeugd betrokken is er ook op toezien en er ook aan meewerken, dat het een 
vanzelfsprekendheid wordt, dat er onder de leeftijd van 18 jaar geen alcohol 
wordt gekocht en verkocht.

M. Bruinooge, Kruiningen

SGP-raadslid M. Bruinooge
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Uit de Staten
Deze keer een bericht vanuit onze SGP-fractie uit de Provinciale Staten. Een 
bericht over wat wij de afgelopen maanden zoal hebben meegemaakt qua 
onderwerpen.

Zeeland 2040
De Staten van Zeeland hebben al in juni 2012 besloten om een nieuwe toe-
komstvisie te ontwikkelen. Een inspirerende toekomstvisie die als een kom-
pas voor de lange termijn richting geeft aan de ontwikkeling van Zeeland. 
Samen met deskundigen van de provincie, andere overheden en organisa-
ties, bedrijfsleven en het onderwijs, zijn wij aan de slag gegaan. Nadat er vier 
grote thema’s waren vastgesteld, zijn deze bediscussieerd in de verschillende 
Zeeuwse regio’s. Zeeland moet ambitie hebben en realistisch zijn. Beiden zijn 
van belang. Dat betekent dat de visie voor de toekomst beeldend en uitda-
gend moet zijn. En ook nog eens goed moet worden onderbouwd en voorzien 
van een stappenplan hoe wij daar gaan komen. Op hoofdlijnen wordt alles 
ook nog financieel doorgerekend. Een mooi en een verantwoord proces om 
het goede voor Zeeland, voor onze inwoners te zoeken. Het is de bedoeling 
dat wij begin 2014 de keuze maken voor de meest kansrijke en gewenste 
richting voor Zeeland tot 2040. Tot slot over dit onderwerp nog een opmerking 
om bij alle plannen en bij al het overleg gedurig ter harte nemen. Wij hebben 
hier geen blijvende stad!

Visserij
Een paar weken geleden was ik te gast bij een 
werkbezoek en een bijeenkomst over de visserij-
sector. Mooi om te zien hoe innovatief Zeeuwse 
ondernemers zijn, juist in deze economisch moei-
lijke tijden. Ik was opnieuw onder de indruk van 
de voorbeelden die ik heb gezien en gehoord. 
Mooi om weer eens bijgepraat te worden over 
het pionierswerk bij de mosselkweek, over de 
mosselstrengen en de mosselzaadwinning. Maar 
ook over de innovatieve vistechnieken voor de 
Noordzeevisserij. De dag werd afgesloten met 
een thema-avond over de visserij in Nederland. 
Er waren vertegenwoordigers aanwezig vanuit 
diverse sectoren: mossels, oesters, paling, platvis 
en de kleinschalige visserij. Ook heel wat ‘SGP Statenlid dhr. A. Dorst
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vrienden` uit Goeree Overflakkee waren er. Ik ontving weer heel wat informa-
tie over de politieke stand van zaken in Brussel rondom de hervorming van 
het visserijbeleid. Ook over de aanlandplicht die er niet had moeten komen. 
Over het plus-dossier, een innovatieve vistechniek, waarvoor het nodig is 
om in Europa nog meer partners aan ´onze´ kant te krijgen. Wetenschappers, 
biologen en ook natuurorganisaties moeten overtuigd worden van de voor-
delen. Na zo een bijeenkomst blijkt maar weer het belang van deze sector 
voor onze provincie. Het is daarom goed dat onlangs de provincie Zeeland 
samen met het Europees Visserijfonds besloten heeft om 720.000.00 euro 
te investeren in duurzame ontwikkeling van visserijgebieden. Dit bedrag is 
beschikbaar om lokale visserijgemeenschappen in Zeeland te versterken. 
Een steun in de rug voor de gewenste en noodzakelijke vernieuwing en ont-
wikkelingen. Tot en met 31 oktober 2013 kunnen belangstellenden subsidie 
aanvragen voor initiatieven op het gebied van de werkgelegenheid, verster-
king van de concurrentiekracht en versterking van de sociaal-culturele iden-
titeit van vissersdorpen. 

Bereikbaarheid 
Zeeland bereikbaar houden, dat blijft onze zorg. U weet wel dat wij vervoer 
over water belangrijk vinden en juist ook de binnenvaartsector hoog hebben 
staan. Maar ook de wegen hebben onze aandacht. Vooral snelheid over de 
weg is voor ons belangrijk. Vooral belangrijk voor het woon-werk- en beroeps-
verkeer. Binnen de provincie is er een Provinciaal Verkeer- en Vervoerplan 
Zeeland (PVVP). Samen met Statenlid Harry van der Maas ben ik hier bij 
betrokken. Twee punten vallen hierin op. Vanuit heel Zeeland is het hoofd-
wegennet binnen een tijd van maximaal tien minuten te bereiken en op het 

hoofdwegennet treden geen 
structurele vertragingen 
op. En daar zit naar onze 
mening het probleem. Het 
gebeurt nogal eens dat er 
forse vertraging ontstaat 
door tijdelijke afsluiting van 
rijkswegen of provinciale 
wegen die van groot belang 
zijn. Er is de laatste tijd veel 
aandacht voor en er worden 
regelmatig vragen gesteld 
en suggesties gedaan. 
Onze fractie heeft aandacht 
gevraagd voor de opwaar-Statenzaal in het provinciehuis te Middelburg
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dering en verbetering van de ´eilandenverbinding´ over Schouwen-Duiveland. 
Dat zou winst zijn voor de regio, maar ook voor het overige van Zeeland. Het 
blijft onze inzet om veilig bereikbaar te zijn en te blijven. Wij zijn regelmatig 
druk met onze Zeeuwse wegen en met onze bereikbaarheid, maar juist ook 
de ongevallen, de verkeersslachtoffers, de ongevallen met dodelijke afloop 
maken onze betrokkenheid als mens betrekkelijk, en aan de andere kant ook 
bijzonder relevant en waardevol. Regelmatig is er ook bij ons als Bestuur 
en als Staten het besef van de broosheid van het leven. Wij bezochten een 
paar weken geleden onze provinciale kantonniers, in de week dat er twee 
mensen bij wegwerkzaamheden (op de zelfde dag) waren overleden. Droevig 
en ingrijpend, ook voor onze provinciale medewerkers die dagelijks langs de 
weg werken. Juist dan is het goed om er ook te kunnen zijn. Dan is er soms 
gelegenheid en ruimte voor het Woord van God, en aanleiding tot een goed 
gesprek. 
Namens onze Statenfractie allen een hartelijke groet,

Ad Dorst
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Actuele politiek :
herfstakkoord en regionale kwesties 
Het was geen gemakkelijke vraag die in het afgelopen najaar op ons pad kwam: 
is de SGP bereid met het kabinet en met andere partijen aan tafel te gaan zitten 
en knopen door te hakken over de begroting voor 2014 en het belastingsplan? 
De bezwaren liggen voor de hand. Het kabinet staat op heel veel punten ver van 
ons af. Je moet bovendien begrotingsafspraken maken met D'66, een partij die 
op nogal wat onderwerpen onze tegenpool is. Die bezwaren zijn zeker serieus. 
Wij hadden liever het CDA erbij betrokken, maar deze partij koos er jammer 
genoeg voor om af te haken. 

Toch hebben we er met overtuiging ‘ja’ tegen gezegd. We moeten er niet aan 
denken dat we opnieuw in een politieke impasse belanden, zoals ik de afgelopen 
jaren al zo vaak met eigen ogen heb gezien. Het is niet overdreven: vervroegde 
verkiezingen betekenen gewoon anderhalf jaar stilstand! Bovendien ziet het er 
bepaald niet naar uit dat een nieuwe stembusgang ineens de basis oplevert voor 
een veel beter beleid. Noch op materieel, noch op immaterieel gebied.

Daarom waren we als SGP bereid het gesprek aan te gaan. Bijzondere omstan-
digheden vragen om bijzondere oplossingen. Wel zeiden we in de fractie tegen 
elkaar: we kunnen er alleen mee thuis komen als het resultaat overtuigend beter 
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is dan de plannen waarmee het kabinet op Prinsjesdag mee naar buiten kwam. 
Elbert Dijkgraaf en ik hebben er daarom in de onderhandelingen stevig op inge-
zet om meer geld voor de gezinnen te krijgen, minder belastingdruk, meer oog 
voor de alleenverdiener. 

Derde zetel!
Overigens hebben we tijdens deze onderhandelingen gezien hoe belangrijk het 
was dat we nu drie zetels in de Kamer mogen hebben. Terwijl Elbert Dijkgraaf 
en ik aan de onderhandelingstafel actief waren en daarop alle energie moesten 
richten, kon Roelof Bisschop de belangrijke debatten in de Kamer doen, zoals 
die over de ingrijpende stelselwijziging rond de jeugdzorg! 

Positief resultaat
Gelukkig hebben we inmiddels aan de vele positieve reacties kunnen merken 
dat de lange dagen en korte nachten van onderhandelen niet voor niets zijn 
geweest. Niet alleen op het punt van de gezinsportemonnee en de belasting-
druk. Maar ook voor zaken als extra geld voor defensie, meer ondersteuning 
van mantelzorgers en het verlaagde BTW-tarief voor onderhoud en renovatie in 
de bouw is veel waardering. 

We zijn blij dat we hebben mogen bijdragen aan al deze verbeteringen. En 
iedereen die tegenwerpt dat er nog veel te wensen overblijft, geef ik onmiddel-
lijk gelijk. Zelfs als ons zeteltal veel groter zou zijn, dan kunnen we nog niet in 
een enkele week recht trekken wat er in jaren is scheefgegroeid.

Bovendien is het zo dat deze afspraken beperkt van aard zijn: financieel-eco-
nomisch. Er is geen nieuw regeerakkoord geschreven. Onze inzet in de Kamer 
is en blijft erop gericht om juist ook op immateriële onderwerpen het appel te 
laten horen om andere wegen in te slaan. Oog te hebben voor Gods goede 
geboden. Dat zijn geen zaken om met de voet tussen de deur af te dwingen. 
Maar we zullen met overtuiging oók op de broodnodige morele en geestelijke 
hervormingen aandringen.

Tot slot van deze bijdrage wil ik graag nog ingaan op enkele ‘Zeeuwse kwes-
ties’.

Boterham boeren, tuinders en vissers
Enkele uienbedrijven uit onder meer de gemeente Reimerswaal hebben dit jaar 
een miljoenenboete opgelegd gekregen door de mededingingsautoriteit. Ze 
zouden afspraken gemaakt hebben over het areaal plantuien om overschot-
ten te voorkomen, maar dat kon niet door de mededingingsbeugel. Los van de 
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vraag of de boete al dan niet terecht 
was, is het wel opmerkelijk dat de 
overheid aan de ene kant met de 
vinger naar de agrarische sector en 
het probleem van de lage prijzen wijt 
aan overaanbod, maar dat ze aan de 
andere kant ook weinig ruimte biedt 
aan bedrijven om samen te werken 
om overaanbod in te perken. De 
SGP zet zich in voor een betere posi-
tie van boeren, tuinders en vissers in 
de keten. Ze moeten ruimte krijgen om een goede boterham te verdienen en 
inkomen uit de markt te halen. Elbert Dijkgraaf heeft daarom al verschillende 
voorstellen gedaan om onder meer het mededingingsbeleid te versoepelen. 
Daar wordt steeds beter naar geluisterd. 

Binnenvaart
Binnenvaart gaat niet aan Reimerswaal en omgeving voorbij. Denk onder meer 
aan de sluizen bij Hansweert. De SGP zet zich met overtuiging in voor binnen-
vaart. Minister Schulz wilde bezuinigen op de bediening van sluizen en brug-
gen. Dat zou betekenen dat bij topdrukte minder personeel kan bijspringen en 
dat met name bij kleinere sluizen ’s nachts geen bediening zou zijn. Roelof Bis-
schop heeft zich daartegen verzet. De minister gaat nu op zoek naar een oplos-
sing. 

Hedwigepolder
In het regeerakkoord hebben VVD en PvdA afgesproken dat de Hedwigepol-
der onder water moet. Dat lijkt een gelopen race. De SGP heeft de afgelopen 
maanden echter verschillende keren de aandacht gevraagd voor het probleem 
van de verwachte snelle opslibbing van de Hedwigepolder na ontpoldering. De 
regering schrijft in het Rijksinpassingsplan dat er elk jaar zand afgezet zal wor-
den in de ontpolderde polder en dat de bodem daardoor steeds wat hoger 
komt te liggen. Ingenieursbureau Svasek deed daar nog een schep bovenop: 
de opslibbing zal sneller verlopen dan de regering voor spiegelt. Dat betekent 
tegelijkertijd ook dat we al over pakweg 20 jaar niet meer de natuur hebben 
waarvoor de ontpolderd bedoeld was. En dan? Alles opnieuw afgraven, of een 
nieuwe polder op zoeken om onder water te zetten, bijvoorbeeld in de gemeente 
Reimerswaal…? De SGP zegt: bezint eer ge begint, laat de dijken heel en doe 
je best om tussen de dijken het ecosysteem te ‘verbeteren’. 

mr. C.G. van der Staaij
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Uitje SGP-jongeren
Op 1 juni 2013 zijn we met een groepje jongeren 
naar Den Haag geweest. We hebben daar een 
rondleiding gekregen van. Menno de Bruyne (pers-
voorlichter SGP) in en rond de Tweede Kamer. We 
werden ontvangen op het plein voor de Tweede 
Kamer. Als eerste kregen we een rondleiding over 
Het  Binnenhof. Zo kregen we het oudste gebouw 
van Den Haag te zien, namelijk het kasteel waar 
later de Ridderzaal tegenaan werd gebouwd. 
We kregen tijdens de rondleiding veel informatie 
over alle gebouwen en over de personen die daar 
in werken. Na dwars door Het Binnenhof te zijn gelopen kregen we een rond-
leiding door de stad. We zijn naar Paleis Noordeinde gegaan; daarna hebben 
we de route gelopen die de Gouden Koets aflegt via de Lange Voorhout. Langs 
deze straat staan allemaal belangrijke en luxe gebouwen, zoals diverse ambas-

sades, de Algemene Rekenka-
mer en de Hoge Raad. Na een 
bakje koffie met een Zeeuwse 
bolus erbij genuttigd te heb-
ben, kregen we een rondleiding 
in de gebouwen van de Tweede 
Kamer. We kregen de werkka-
mers te zien van de SGP, die 
samen met de SP in één gebouw 
zit. De SP is volgens Menno de 
Bruyne één van de prettigste 
partijen om mee te praten. In de 

Tweede Kamer gebouwen heeft zich al veel afgespeeld. De kelder werd in de 
Tweede Wereldoorlog gebruikt als verhoorkamer van de SD. Het gebouw telt 
35 vergaderruimtes en heeft 16 km aan wandelgangen. We kregen ook nog 
enkele mooie Koninklijke zalen te zien, waar vroeger de vergaderzaal was van 
de Tweede Kamer. De bibliotheek van de Tweede Kamer, waar 50 kilometer 
aan boeken staat, was ook indrukwekkend. Als laatste hebben we nog op de 
publieke tribune gezeten. Het was een mooie rondleiding, vooral omdat Menno 
altijd weer wat leuks wist te vertellen. Om de dag af te sluiten, hebben we een 
hapje gegeten in Scheveningen aan de boulevard. 

Door Marco Lokerse (Lid SGP-Jongeren Reimerswaal)
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Rinus Sinke, scheidend raadslid SGP 
heeft op kundige wijze ondernemers- 
en landbouwbelangen behartigd!
Met de heer M. Sinke, voor die hem kennen gewoon Rinus Sinke van d'n Oost-
dijk, hadden we een gesprek, waarin hij terugblikt op een periode van 16 jaar 
raadslidmaatschap voor de SGP van Reimerswaal, maar waarbij ook andere 
functies die hij heeft behartigd, o.a. voor het waterschap en de ZLTO, ter sprake 
komen. Een veelzijdig man! We laten Rinus aan het woord in zijn terugblik op 
een geruime periode in zijn leven als bestuurder.

Waterschap
Rinus vertelt: 'Ik zat in 't waterschapsbestuur. De binding aan een politieke par-
tij was in die tijd daar nog niet aanwezig. Met medewerking van wijlen Marius 
Goud uit Waarde, die ook geïnteresseerd was in zowel waterschapszaken als in 
politieke zaken, hebben we de SGP{ als politieke stroming in het zadel geholpen 
bij het waterschap. Op persoonlijke titel zaten Izak Otte, Jaap Hoekman en mijn 
persoon al in het bestuur van het waterschap. We vonden elkaar en zo ontstond 
er een SGP-fractie in het waterschap. Ik heb bijna 20 jaar in dat bestuur geze-
ten. 't Was een mooie tijd. Ik was er voorzitter van de gebiedscommissie Zuid-
Beveland en van de commissie waterbeheer. Waterbeheer is een heel belangrijke 
commissie, juist ook voor het buitengebied en de agrarische sector. Mensen uit 
heel Zuid-Beveland, die tegen problemen opliepen, benaderden mij. Voordat ik 
hen tegemoet kon komen, 
nam ik altijd vooraf pools-
hoogte van de problematiek. 
Daarna nam ik een standpunt 
in en probeerde iets te mogen 
betekenen voor die mensen. Ik 
herinner me nog het jaar 1998. 
In dat jaar was wateroverlast 
een problematisch gebeuren. 
Er moesten pompen gehuurd 
worden, overal vandaan, 
ook uit het buitenland om de 
overlast te kunnen bestrijden. 
Soms werkten die pompen 
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niet goed. Dat gaf nieuwe problemen. Toen werd er voor gepleit om zelfstandig 
als waterschap een aantal van die grote mobiele pompen aan te schaffen. Die 
kostten heel veel geld in die tijd. Kort nadien was er een vergadering van het 
waterschapsbestuur. Wij als bestuur stelden voor om vier van die pompen aan te 
schaffen. Dat ging er, boven verwachting, vlot door bij de algemene vergadering!

Raadslidmaatschap
In 1998 vonden er raadsverkiezingen plaats. Ik stond op de lijst voor onze partij, 
de SGP, maar niet op een verkiesbare plaats. Toch kreeg ik een heleboel stem-
men. Ik was er vlot door, met voorkeurstemmen. Het stemmenaantal dat op 
mij werd uitgebracht was goed voor wel twee raadszetels. Van de zijde van de 
SGP deed men navraag bij mij hoe ik tegenover mijn verkiezing stond. Ik zei: 
'Er zijn zoveel mensen die op mij gestemd hebben, die ik niet kan teleurstellen 
om het toch maar niet te aanvaarden. Dat zou een beetje verraad aan die men-
sen zijn. Dat kan niet. Bovendien was het zo dat de reeds zittende raadsleden 
allemaal konden aanblijven.' Dus het kostte geen verliezers. Hoe kwam dat dan 
dat er zoveel voorkeursstemmen voor mij waren? Wel, veel mensen kenden mij. 
Veel mensen met een agrarische achtergrond hebben ook op mij gestemd. Die 
keken niet zozeer naar de partij waarvoor ik op de lijst stond, maar ze keken 
ernaar uit om iemand die de belangen van de landbouwers en ondernemers 
wist te behartigen. Bovendien vonden ze de SGP toch heus wel een waardige 
partij. Een SGP-item was en is nog altijd: opkomen voor ondernemersbelangen. 
En: eenvoudig en duidelijk zijn. Dat hebben we nodig!
Je hebt kracht van de Heere nodig om dat werk te doen. Dat is onontbeerlijk. 
Zonder die hulp kon ik al dat werk, zowel voor het waterschap, de bezwaren-
commissie van het waterschap, waar ik ook deel van heb mogen uitmaken, 
alsmede voor het raadslidmaatschap, niet aan. Je mag tevoren je noden aan 
Hem voorleggen. Daar kan een verborgen kracht van uitgaan. Je bent gewoon 
steil en diep afhankelijk. In de kern van de SGP-fractie mag dat gevoelen er zijn. 
Ik zou niet anders bezig kunnen zijn als op deze wijze. Zo heb ik het, met hulp 
van de Heere, in de afgelopen jaren mogen doen. 

Stukje praktijk over gewasbeschermingsmiddelen uienbedrijven.
Mijn kijk op de gemeenteraad is dat ze vaak erg ambtelijk, soms een beetje star, 
kan opereren. Te veel wordt er vooraf al gekeken naar: ‘Wat zegt de provincie?’ 
Je moet zelf in de raad je nek uit durven steken en ergens voor durven gaan. 
Dan gaan wij het zelf daarna wel aankaarten bij de provincie. Als je bestuurder 
bent, moet je je mening te kennen geven! 
Er zijn hier 19 uienbedrijven in de onmiddellijke omgeving. Het gebeurde eens 
dat er een dreiging was dat gewasbeschermingsmiddelen in de uiensector 
ineens weggenomen zouden worden zonder dat er een ander middel voor in 
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de plaats kwam. Heel de uiensector, de 
CZAV, kortom velen zaten erg in over de 
problematiek die dreigde te ontstaan. 
Hoe moest dat nu? In die tijd zat ook 
oud-CDA-Kamerlid Huib Erversdijk in de 
Reimerswaalse raad. Met hem konden 
wij als SGP-fractie heel goed overweg. 
Hij kende de weg in Den Haag en kwam 
daar altijd op voor de Zeeuwse belangen. 
Hij kende er veel kamerleden. De heer 
Verbree was toen burgemeester hier. Zelf 
had ik veel contacten met het bureau dat 
die gewasbeschermingsmiddelen uitgaf. 
Die mensen kende ik. In die tijd stelde 
Eversdijk voor om naar de vaste Kamer-
commissie voor landbouwzaken te gaan 
om daar rechtstreeks over de problema-
tiek te gaan praten. Eversdijk kende de 
weg in het Haagse circuit. Zo kwamen we daar met z'n drieën: Verbree, Van 
Overloop (die wethouder was) en mijn persoon. Verbree zei tevoren wie over 
welk onderdeel het woord zou voeren. Ik moest over de praktijk van de gewas-
bescherming spreken. Van alle partijen was er een kamerlid aanwezig. Allerlei 
vragen werden ons gesteld. Ze wilden de werking van het product weten, enz. 
De beantwoording van ons drieën sloeg goed aan, behalve bij een afgevaar-
digde van D66. Ik drong er sterk op aan dat men op korte termijn een beslissing 
zou nemen ten gunste van de bestrijdingsmiddelen, vooral omdat we midden 
in het uienseizoen zaten. We nodigden daarna de hele vaste kamercommissie 
uit om in Reimerswaal bij de uienbedrijven te komen kijken. Binnen de kortste 
keren gaf iedereen een positief advies behalve die man van D66. Toen belde 
ik mevrouw Jopie Quaak-Bogert uit Zaamslag op. Zij zat voor D66 in de Euro-
pese Unie en zij was van boerenafkomst. Die kwam ook opdagen toen de vaste 
kamercommissie in het Reimerswaalse verbleef en ze gaf haar partijgenoot 
advies om voor aanblijven van de gewasbeschermingsproducten te stemmen. 

Werkterreinen in de fractie
In de SGP-fractie heb ik altijd de openbare werken behartigd. Dat omvatte o.a. 
begraafbeleid; straten; rioleringen; huisvuildiensten; Ooster- en Westerschelde 
(gedeeltelijk). Voor het dualisme er was, hadden we raadscommissies. Ik was 
voorzitter van de commissie Openbare werken. 't Is jammer dat we dat systeem 
niet meer hebben. Nu heb je de opinieraad. Je moet nog veel meer vergaderen 
dan voorheen en soms is er dan nog onduidelijkheid. Het landbouwbeleid viel 
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niet onder een portefeuille. Als er op dat terrein zich iets voordeed, behartigde 
ik die zaken. In een raad moet je op hoofdlijnen bezig zijn. 

Contact met koningin Beatrix
Bij een herdenking van de watersnood werden de gemeenten die de ramp van 
1953 meegemaakt hadden uitgenodigd om aanwezig te zijn in Ouwerkerk bij 
het Rampenmuseum. Daar zou ook onze vorstin Beatrix komen. Namens Rei-
merswaal was ik er aanwezig. Op een gegeven moment kwam ze aan ons tafel-
tje zitten. Ik heb toen over mijn belevenissen tijdens de ramp verteld en we 
hebben een goed gesprek gehad met onze koningin. Op een gegeven moment 
ging Hare Majesteit naar een vrouw die iets verderop zat. Die vrouw was erg 
verdrietig. ze had verliezen geleden bij de ramp en toen gebeurde er iets dat me 
toen aangreep: de koningin legde haar arm om die vrouw heen. Toen ik dat zag, 
dacht ik: ‘Kijk, u bent nu echt vorstin!’ 

Nog enkele zaken
De SGP-fractie heeft altijd aan de haar ten dienste staande raadsleden een kern 
of enkele kernen toegewezen om de directe belangen van die kern te behartigen. 
Ik heb altijd Oostdijk en Waarde gehad. In 't voorjaar van 2013  echter is Artwin 
Otte gekomen als nieuw raadslid in plaats van de tussentijds vertrekkende Murre. 
Onderling hebben we toen besloten dat Otte Waarde zou gaan doen en ik Oost-
dijk en Krabbendijke. Meer publiciteit over welk raadslid welke kern of kernen 
onder zijn beheer heeft, zou goed zijn. Bij de raadsleden zelf is dit uiteraard wel 
bekend, maar 't zou goed zijn om na de raadsverkiezingen van 2014 en nadat er 
een nieuwe indeling is gemaakt, er bekendheid aan te geven, bijvoorbeeld in EVK.
De laatste tijd ben ik ook ambtenaar van de burgerlijke stand. Er zijn door mij al 
heel wat huwelijken burgerlijk gesloten. Dit werk mag je blijven doen, ook als je 
geen raadslid in functie meer bent. Ik ben ervoor beëdigd.

Afscheid
Toen ik in de raad kwam in 1998 zaten de heren Janszen, Van Stee en de hui-
dige wethouder, Jaap Sinke, toen nog als raadslid in de raad. Ik heb het altijd 
goed naar m'n zin gehad als raadslid, zowel in de raad als in de fractie. Ik dacht 
bij mezelf in de loop van dit jaar: ‘Er zijn volgend jaar D.V. weer raadsverkiezin-
gen. Je kunt niet tot in het oneindige doorgaan. Er is overal een tijd van. Van 
het voorjaar hoop ik hiermee te stoppen. Ik zit nu nog in de raad, in het bestuur 
van de ZLTO en ben voorzitter van de belangen voor gebouw ‘Apeldoorn’ op 
Oostdijk. Voor de ZLTO hoop ik eveneens te bedanken in het voorjaar van 2014, 
maar voor de belangen van ‘Apeldoorn’ hoop ik nog door te gaan, als ik de 
kracht en de gezondheid ervoor mag krijgen.’

C. van den Bovenkamp
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SGP, christelijk-conservatief?
Sommige mensen hebben de afgelopen jaren de SGP getypeerd als chris-
telijk-conservatieve partij. Ook de SGP-jongeren bepleiten in hun ‘beginsel-
programma’ Kernideeën nadrukkelijk christelijk-conservatieve politiek. De 
moederpartij laat consequent het woord conservatief weg en spreekt liever over 
christelijke politiek.

Conservatisme
Wat houdt conservatisme eigenlijk in? Voor velen in ons land roept de term 
conservatisme negatieve gevoelens op. Het staat voor laffe behoudzucht van 
ouderwetse mensen. 
Een positieve benadering van conservatisme roept warmere gevoelens op. Men 
pleit voor een kleine overheid die zich bezighoudt met haar kerntaken en doet 
een beroep op de verantwoordelijkheid van elke burger. Binnen het conserva-
tisme leeft de overtuiging dat het kwade in de samenleving niet bestreden moet 
worden door betutteling in wet- en regelgeving, maar vooral door gewetens-
vorming binnen onderwijs en gezinsleven. Allemaal zaken die een SGP-er kan 
onderschrijven. Dr. A.A.M. Kinneging, universitair hoofddocent rechtsgeleerd-
heid in Leiden en prominent conservatief, schrijft er het volgende over:
‘Het conservatisme kan dus samenvattend worden gekenschetst als de poli-
tieke filosofie die in herinnering roept dat de mens van nature tot het kwade 
geneigd is en dus genoodzaakt is tot innerlijke strijd om dit kwaad in te tomen.’
Hoe denkt Kinneging dit te bereiken?
‘Wat gevraagd wordt is een zeker wantrouwen jegens onszelf, een zekere wils-
kracht en doorzettingsvermogen en de principiële weigering zich door kwaad-
willigheid te laten leiden: op de hoede zijn voor de vijand, karakter tonen in het 
gevecht en van goede wil blijven.’
Uit dit laatste citaat blijkt dat het conservatisme er uiteindelijk toch een positief 
mensbeeld op nahoudt. De mens moet (en kan) zelf het kwaad overwinnen. 

Christelijk-conservatief
Door het woord christelijk toe te voegen geeft men eigenlijk aan dat het conser-
vatisme als politieke filosofie tekortschiet. Christelijke politiek heeft veel raak-
vlakken met het conservatisme, maar de Bijbelse mens- en maatschappijvisie 
moet wel leidend zijn.
Is de SGP nu een christelijk-conservatieve partij? Ik kan er wel mee leven, maar 
we kunnen het ook eenvoudig houden: de SGP is een christelijke partij die staat 
voor Bijbels genormeerde politiek.

Maarten Both
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Afscheid raadslid Van den Berge
De verkiezingen lijken nog ver weg. D.V. maart volgend jaar is het zover. Hoe de 
verkiezingen gaan uitpakken voor de SGP weten we niet.  Eén ding is wel duide-
lijk. Raadslid M.J. van den Berge zien we niet meer terug in de raad. Na twaalf 
jaar raadswerk heeft hij aangegeven te willen stoppen. Een goede aanleiding om 
hem een aantal vragen voor te leggen.

Wat is de reden dat u de raad gaat verlaten?
Het is belangrijk dat een gemeenteraadsfractie een goede leeftijdsopbouw heeft. 
Alleen jongeren of alleen ouderen in een fractie is geen goede zaak. Daarnaast 
moet je ook kijken naar de continuïteit binnen een fractie. Hoe gaat het over 
vier jaar? Ook in gesprekken tussen het bestuur van de PKV te Yerseke en de 
Gemeentelijke Kiesvereniging is dit onderwerp van gesprek geweest. Dan con-
stateer ik dat we weliswaar twee jonge raadsleden hebben, maar ook een aantal 
mannen op leeftijd. Het zou niet goed zijn als er te veel raadsleden tegelijk stop-
pen. Dit heeft mij doen besluiten om nu plaats te maken. Het is best een lastige 
beslissing geweest, maar niemand is onmisbaar.

Waarom bent u destijds politiek actief 
geworden?
Ik ben altijd wel een betrokken SGP-er 
geweest. Ik denk dat politiek in de genen 
zit. Vader Johannes heeft vóór de herin-
deling in Kruiningen in de raad gezeten. 
Zijn kleinzoon Jo-Annes de Bat is op dit 
moment wethouder in Goes en neef Leo 
Kosten is wethouder in Kapelle. 
De SGP heeft met zeven raadsleden en 
een wethouder een goede positie in Rei-
merswaal. Het is belangrijk om als SGP-
ers met elkaar deze positie ook inhoud te 
geven. Dat betekent ook verantwoordelijk-
heid nemen. In 1998 vroeg het bestuur of 
ik me kandidaat wilde stellen. Dat heb ik 
toen gedaan. Ik stond op nummer zeven. 
We haalden zes zetels, dus kwam ik net 
niet in de raad. In 2002 stond ik weer op 
de zevende plaats en kwam ik wel in de 
raad omdat we een zetel wonnen.
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Hoe was de afgelopen twaalf jaar de samenwerking met andere partijen?
Binnen de coalitie van SGP/CDA/PvdA is de samenwerking altijd goed geweest. 
Van het CDA verwacht je helaas wel eens iets meer als het om principiële zaken 
gaat. Maar binnen de coalitie gaan we wederzijds respectvol met elkaar om. Je 
moet elkaar weleens aan bepaalde afspraken herinneren, maar dat hoort er bij.
Ook met de oppositie was de samenwerking over het algemeen goed. Ik vind 
het wel jammer dat een intensievere samenwerking met de CU niet van de grond 
is gekomen, want het is goed dat we als christelijke partijen op principieel vlak 
elkaar tot een hand en voet zijn. 
Met welke onderwerpen heeft u zich de afgelopen jaren vooral beziggehouden?
Ik heb me vooral beziggehouden met de zgn. ‘harde sector’. Economische 
zaken, milieu, grondexploitatie en in mindere mate ruimtelijke ordening. Een 
mooie portefeuille waarin de afgelopen jaren best het e.e.a. is gepasseerd. 

Welke positieve zaken zullen u bijblijven?
Als fractie hebben we, als je terugkijkt, best veel kunnen realiseren. Uiteraard 
doe je dat samen met andere partijen. Maar we kunnen alleen maar dankbaar 
zijn dat een partij die op veel plaatsen in de marge opereert, in Reimerswaal toch 
invloed heeft. Dat schept verplichtingen en verwachtingen. Het is mooi dat we al 
zoveel jaren ook in het college van B&W vertegenwoordigd zijn.

Welke negatieve zaken zullen u bijblijven?
Politiek bedrijven betekent ook compromissen sluiten. Er zijn tal van zakelijke 
onderwerpen waarbij dat geen enkel probleem is. Bij onderwerpen die ons prin-
cipe raken blijft dat een lastig punt. Denk bijvoorbeeld aan de sluitingstijden van 
cafés. Voorheen konden ze de hele nacht open blijven, nu is dat tot twee uur 
’s nachts, ook van zaterdag op zondag. Stem je daarmee in of niet? Als je niet 
instemt blijven ze de hele nacht open, wat zeker niet aan te bevelen is. Voor dit 
soort dilemma’s kom je te staan.

Blijft u wel actief binnen de plaatselijke kiesvereniging (PKV) en als voorzit-
ter van de redactie van Een Vaste Koers (EVK)?
Ik ben vorig jaar voor drie jaar herkozen als vicevoorzitter binnen het bestuur van 
de PKV te Yerseke. Het werk als voorzitter van de redactie van het blad Een Vaste 
Koers is een mooie taak. Het is leuk om samen met een aantal leden vanuit de 
diverse kernen van Reimerswaal dit blad twee keer per jaar uit te geven. Vanuit de 
PKV Yerseke hebben we destijds het initiatief genomen een informatieblaadje uit 
te geven voor leden uit Yerseke. Later hebben we samen met de andere PKV-en 
besloten om het uit te geven in heel Reimerswaal. Ik ben er al die tijd bij betrokken 
geweest en hoop dat voorlopig, als ik de gezondheid mag krijgen, te blijven doen. 



37

Op welke ontwikkelingen moet de SGP zich de komende jaren richten?
De SGP moet vooral zichzelf blijven. Het gaat in de politiek te vaak om het spel 
en te weinig om de knikkers. De SGP moet zich verre houden van allerlei poli-
tieke spelletjes. Dat gaat zich vroeg of laat tegen je keren. Laat de SGP maar 
zakelijk en principieel haar werk doen. Daarmee zijn alle burgers goed af. Uitein-
delijk zal de SGP toch een eenling blijven in de politiek. Een mens wil van nature 
niets weten van God en Zijn geboden Dat maakt het voor de SGP nog belangrij-
ker om Een Vaste Koers te varen!

Maarten Both
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Rik Sinke Transportbegeleiding  Kaasgat 4  Kruiningen  tel. 0651102126  www.riksinke.nl 
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Bezoek aan firma Hoekman te
Rilland: al meer dan 50 jaar
vakkundig en betrouwbaar!
Aan tafel in de kantoorruimte van de firma Hoekman te Rilland, blijken de fir-
manten bezielende sprekers te zijn wat betreft de ontwikkelingen die zich heb-
ben voorgedaan ten aanzien van het familiebedrijf van de het installatiebedrijf. 
We spreken met Mart en Jan Hoekman, twee broers, die deel uitmaken van de 
huidige directie van het bedrijf. Naast deze broers zijn ook hun broer Aart en hun 
zwager Kees de Kraker lid van de directie. We hebben het over diverse aspec-
ten van het bedrijf en laten nu verder de broers Mart en Jan aan het woord.

Stukje geschiedenis
De broers Mart en Jan vertellen over de geschiedenis van het familiebedrijf 
Hoekman. Ze zeggen o.a.: 'In 1961 is onze vader begonnen als loodgieter in 
Rilland. Hij kon het bedrijf van Ko Zwartepoorte overnemen. Toen hij begon in 
oktober 1961, was hij nog niet getrouwd. In december trouwde hij. 't Bedrijf is 
successievelijk gegroeid. 't Begon allemaal klein. Er was een winkeltje, waar 
potten en pannen e.d. verkocht werden. 
Er was nog een stuk grond bij het pand. 
In 1972 is op die lap grond een nieuwe 
woning gebouwd en is de bestaande 
woning helemaal winkel geworden. Tot 
1995 gingen we door met de verkoop van 
witgoed, koppen en schotels e.d. Toen 
hebben we dat onderdeel afgestoten. 
Vanaf dat jaar is besloten om het complete 
assortiment aan te bieden: wanden; tegels; 
kortom, alles wat er bij een installatiebedrijf 
hoort. De bestaande winkel is toen omge-
turnd tot een showroom. Daarna is er nog 
twee keer een uitbreiding geweest. In 2011 
konden we het buurtpand erbij kopen. 
Daarin is nu de budget-afdeling gevestigd. 
De ruimte waar dit eerst gebeurde is ten 
dienste gekomen voor de verkoop van pel-
let-kachels, houtkachels, enz. '
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Gat in de markt met veel vraag
De pelletkachels en de houtkachelverkoop is een soort nieuwe markt, waar veel 
vraag naar is. Er zijn nog weinig aanbieders in dit genre die niet alleen derge-
lijke kachels verkopen, maar die ze ook zelf installeren en er een stukje advies 
bij geven. We hebben een showroom met sanitaire producten en we kunnen 
de gaskachels, hout-cv-
kachels en pelletkachels 
zo opstellen, dat ze hun 
werking vertonen. Dat 
hebben we allemaal in 
eigen beheer. Wij zijn dus 
niet afhankelijk van bij-
voorbeeld een stukadoor, 
een metselaar, een tim-
merman. Die bekwaam-
heden hebben we zelf in 
ons eigen team. De jong-
ste generatie, een zoon 
van onze zwager Kees de 
Kraker en een zoon van 
Jan, gaan nog elke week naar het ROC in Bergen op Zoom om daar hun kennis 
van installatietechniek en elektrotechniek uit te breiden. Alle jongens hebben een 
opleiding gehad van zes jaar: rioleringswerkzaamheden; lood op de schoorsteen 
aanbrengen, enz., plus dat ze hier in het bedrijf een stuk praktijk meekrijgen.

Directie en ander personeel
Mart, Aart en Jan Hoekman vormen samen met hun zwager Kees de Kraker de 
directie van het familiebedrijf. Verder werken een zoon van Kees en een zoon van 
Jan mee in het bedrijf met nog twee jongens. We zijn dus met 8 vaste krachten. 
Pa begon alleen. Dus er is zeker groei te constateren! Aart en Mart doen de admi-
nistratie, het factureren, de planning, de inkoop en de offertes. Kees de Kraker is 
gespecialiseerd in de houtkachelbranche en Jan in de c.v. en de dakbedekking. 

Werking hout-cv- en palletkachels
We moeten alert en waakzaam blijven en hebben ingespeeld op het hout-cv 
gebeuren. Vroeger had je de houtkachel als warmtebron, naast de c.v. Nu zijn er 
houtkachels, waar een wisselaar in aangebracht is. Je gooit er 's avonds voor 
de gezelligheid ene blokje hout in. De restwarmte die vrijkomt, verdwijnt niet 
gelijk door de schoorsteen, maar die wordt geabsorbeerd door die wisselaar. 
Die verwarmt je c.v., al dan niet met een voorraadvat. Je kunt dit ook benut-
ten om te douchen. Vaak zie je dat mensen, die dit systeem aanschaffen, ook 
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zonnepanelen kopen. In de zomer verwarm je datzelfde vat met gratis zonlicht. 
Wij leveren ook zonnepanelen. Twee nieuwe componenten zijn de verkoop van 
zonnepanelen enerzijds en de levering van hout-cv.- en pelletkachels ander-
zijds. Pelletkachels stoken 30% goedkoper dan dat men nu met aardgas een 
ruimte verwarmt. Het is behoorlijk in opmars. Vooral in de omliggende Europese 
landen zie je dat men heel de winter kachels met pelletkorrels stookt. Wat de 
installatie van hout- cvkachels betreft, zijn wij de enige firma in de wijde omtrek, 
die dit zelf, met eigen personeel, doen.

Werk
We zitten nog aardig goed in het werk. We hebben een grote winkelketen in 
onderhoud. Wel staat de markt op bouwgebied onder druk, maar service verle-
nen is klantenbinding en een stukje van je kracht. We hebben zo'n 1000 à 1500 
klanten waar we jaarlijks langsgaan om de c.v.-controles uit te voeren. Ook de 
6% b.t.w.-regeling, die met een jaar verlengd is, levert werk op. Dat scheelt de 
consument 15% b.t.w. op de arbeidskosten. Je moet je talenten ontplooien, 
maar van alles geldt: het moet wel gezegend worden!

M.J. van den Berge
C. van den Bovenkamp
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schildersbedrijf

saman v.o.f.

Valckenisseweg 41-43
4411 BP Rilland-Bath
Tel. (0113) 55 13 39
Fax (0113) 55 16 29

Voor al uw
schilderwerk

naar…
Welkom in

onze 
vernieuwde
showroom!

Valckenisseweg 32-34, Rilland
www.hoekman-tussendescheldes.nl

HOEKMAN
installatiebedrijf

Hoekman bestaat 50 jaar

GROENTE • FRUIT • ZUIVEL • DELICATESSEN

Lepelstraat 2  •  4401 EB Yerseke  •  0113 - 57 65 50  •  0113 - 57 65 53  •  www.vershoek.versvooru.nl

In onze slijterij:  sterke drank, voor ieder wat wils!

Haal uw verse producten bij de groente-, fruit-, zuivel- en delicatessen specialist!
Verse groenten en fruit, heerlijke zuivelproducten en wat dacht u van

vers gebrande nootjes, een vers gesneden stuk kaas en als apperatief een heerlijke wijn!
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In memoriam Manuela Janszen
Op zaterdagmorgen 18 mei bereikte ons het droeve bericht dat de avond tevoren 
Manuela Janszen, de dochter van onze fractievoorzitter en zijn vrouw, was over-
leden. Na een langdurig ziekteproces had de Heere haar op 33-jarige leeftijd uit 
dit leven weggenomen. Voor alle betrokkenen een diep ingrijpend gebeuren.
Manuela heeft aan den lijve ondervonden, dat het leven een tranendal is. Vele 
moeiten en zorgen waren haar deel, vooral nadat jaren geleden een ernstige 
ziekte bij haar was geconstateerd en zij verschillende operaties en behande-
lingen moest ondergaan. Slechts degenen die dit hebben meegemaakt, zullen 
zich enigszins kunnen voorstellen hoe ingrijpend dat voor haar is geweest. Met 
steeds meer beperkingen geconfronteerd, moest ze uiteindelijk geheel wor-
den verzorgd. Met schier bovenmenselijke krachten hebben haar ouders en de 
andere gezinsleden deze liefdesplicht mogen vervullen, daarin bijgestaan door 
de vakkundige hulp van de RST-zusters.
In de loop der jaren hebben we Manuela verschillende malen ontmoet. Opmerke-
lijk was, dat ze te midden van alle zorgen nooit een verkeerd woord over de Heere 
en Zijn weg met haar uitte. Hoe moeilijk het ook was, hoe zij ook moest afzien en 
hoe ellendig ze zich soms ook naar het lichaam voelde, toch mocht ze haar ziekte 
geduldig dragen. Op vrijdag 24 mei is Manuela onder grote belangstelling begra-
ven. Het kerkgebouw aan de Swaanhilstraat was tot de laatste plaats bezet, een 
bewijs van de grote plaats die Manuela in haar leven bij velen had ingenomen. 
De rouwdienst werd geleid door ds. C. Sonnevelt. Hij mediteerde over Romeinen 
6:23: ‘Want de bezoldiging der zonde is de dood, maar de genadegift Gods is het 
eeuwige leven, door Jezus Christus, onzen Heere.’ Omdat hij haar tijdens haar 
ziekte ook een en andermaal had bezocht, memoreerde hij ook enkele zaken uit 
haar leven. Ook sprak hij met grote ernst en bewogenheid de aanwezigen toe, 
hen daarbij enerzijds wijzend op het loon der zonde, dat is de dood, en anderzijds 
op de genade die er nog te verkrijgen is. Maar ook, dat het geen uitstel kan lijden.
Nadat de aanwezigen zich in de stromende regen naar de begraafplaats had-
den begeven, klaarde het daar gelukkig op. Aan de geopende groeve sprak 
ds. Sonnevelt nogmaals woorden van troost en vermaning en memoreerde hij 
onder meer, dat Manuela tijdens haar ziekte een koninklijke onderscheiding 
voor haar vader had aangevraagd. Enkele weken voor haar overlijden had ze 
de uitreiking daarvan in de ouderlijke woning nog mogen meemaken. Terug-
gekeerd in het kerkgebouw sloot ouderling P. van Wijhe de droeve plechtigheid 
af met Schriftlezing en gebed. We kunnen niet anders zeggen dan dat Manuela 
een zeer gepaste begrafenis heeft gehad.
In de woning van onze vriend en zijn vrouw is het nu stil geworden. Zoals wel 
eens wordt uitgedrukt, zal hun leven nooit meer worden zoals het geweest is. 
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Immers, een kind verliezen is wel een van de ergste dingen die men kan over-
komen. Evenwel is de Heere niet voor te rekenen en niet na te rekenen; Hij doet 
wat Hem behaagt.
In alle verdriet en gemis wensen we onze vriend en zijn vrouw, samen met hun 
kinderen en kleinkinderen, van harte de vertroostende nabijheid van de Heere toe.

Krabbendijke J.P. Sinke

Zuidweg 25   Krabbendijke   & 0113 - 50 12 35
Stationsweg 4b   Kruiningen   & 0113 - 38 23 51

e-mail: info@pageebanden.nl

Banden	 APK
Onderhoud	 Airco
Accu’s ERKEND

specialist

vaco

quality controler fruit and vegetables

Azalealaan 72
4401 GV Yerseke
the Netherlands

+31(0) 622 216 803
jaccosinke@gmail.com

• kwaliteitscontrole groente en fruit
• heftruck- en reachtruck chauffeur
• vrachtwagenchauffeur
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Hoekman Boekhandel Plus
Voor al uw boeken en kantoorartikelen

Hoekman Cadeau & Woonaccessoires
De Riverdale Inspiration Shop

met het complete Riverdale assortiment 
van sfeervolle woonaccessoires...

U bent van harte welkom
in onze winkels.

Wij helpen u graag...

Noordzandstraat 34 - Yerseke 
Tel. (0113) 57 29 07, fax (0113) 57 38 73

Adres

 Raadhuisstraat 16

 4414 AJ  Waarde

Tel.

0113 - 50 32 20

Fax

0113 - 50 39 26

E-mail

j.niewenhuijse@kliksafe.nl

SGP-dagtocht kiesvereniging Waarde
Woensdag 5 juni jl. vond er een SGP-dagtocht plaats voor de leden van de kies-
vereniging ‘God zij met ons’ te Waarde. De kiesvereniging was in 2012 tijdens 
de ledenwerfaktie gegroeid met 49%, om die reden heeft het hoofdbestuur voor 
bestuur en leden een excursie aangeboden naar de Tweede Kamer gebouwen 
in Den Haag om daar o.l.v. dhr. Menno de Bruyne rondgeleid te worden.
Onderstaande foto’s geven een impressie van de gezellige maar zeker ook leer-
zame dag.
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Kandidatenlijst
Gemeenteraadsverkiezingen Reimerswaal Maart 2014

1. Dhr. J.P. Sinke   Krabbendijke
2. Dhr. M. Bruinooge  Kruiningen
3. Dhr. V. Janszen  Rilland
4. Dhr. J.A. Rottier Yerseke
5. Dhr. B. Otte Kruiningen
6. Dhr. A. van Stee  Yerseke
7. Dhr. M.M. Sinke  Krabbendijke
8. Dhr. P. van Wijhe  Rilland
9. Dhr. A.J. Meeuwsen Krabbendijke
10. Dhr. M. Both  Kruiningen
11. Dhr. J. A. Fierloos  Kruiningen
12. Dhr. W.P. de Rijder Yerseke
13. Dhr. F.W. Baaijens Kruiningen
14. Dhr. J.A. Hoekman Rilland
15. Dhr. B.J. de Winter Waarde
16. Dhr. J.J.D. de Koeijer Waarde
17. Dhr. J.W.K. Zandee Krabbendijke
18. Dhr. A.M. Bliek Krabbendijke
19. Dhr. C. Walhout Waarde
20. Dhr. L.M. Harthoorn Waarde
21. Dhr. J.C. Doudeijns Yerseke
22. Dhr. M. Weststrate Rilland
23. Dhr. A. van der Steenhoven Yerseke
24. Dhr. T.C.M. Goud Waarde
25. Dhr. C.J. van Belzen Krabbendijke
26. Dhr. R. Melis Yerseke
27. Dhr. P. Hollestelle Rilland
28. Dhr. J. de Nooijer Kruiningen
29. Dhr. P.J. Francke Waarde
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Sorteren en verpakken
Machinebouw voor de AGF-branche

Palletiseersystemen Waterledigers

Grootkisten doseerkantelaar Grootkistvuller met knikband 

Weihoek 11 
4416 PX Kruiningen

Telefoon (0113) 50 13 73 
Fax (0113) 50 21 08

info@burgmachinefabriek.nl 
www.burgmachinefabriek.nl

	  

	  

	  
	  
	  
ZuidWest	  Bedrijfsadviseurs	  B.V.	  
Weihoek	  15	  	  
4416	  PX	  	  Kruiningen	  
Telefoonnummer:	  0113–273737	  
	  
www.zwbedrijfsadviseurs.nl	  	  
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Ds. G.H. Kersten te Waarde overleden
Achterliggende zomer was het 65 jaar gele-
den, dat in de vroege morgen van maandag 
6 september 1948 ds. Gerrit Hendrik Kersten 
op boerderij ‘De Puthoek’ te Waarde overleed.
Zoals bekend was ds. Kersten naast zijn pre-
dikantschap in 1918 oprichter van de Staat-
kundig Gereformeerde Partij. Tot 1946 is hij 
partijvoorzitter geweest.
Vanaf 1922 tot 1945 was hij fractievoorzit-
ter en Tweede Kamerlid voor de SGP, tegelijk 
was hij ook hoofdredacteur van het partijblad 
De Banier. In diezelfde week op donderdag 9 
september 1948 is ds. Kersten onder grote 
belangstelling te Rotterdam-Crooswijk ter 
aarde besteld.

Ds. G.H. Kersten 1882-1948
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Vergadervaria
Tijdrede:
Plaatselijke kiesvereniging ‘God zij met ons’ te Waarde
Donderdag 27 februari 2014 om 19.30 uur in de kerk der Gereformeerde 
Gemeente te Waarde, ds. D.W. Tuinier.

Tijdrede:
Plaatselijke kiesvereniging ‘Heb de waardheid en de vrede lief’ te Kruiningen.
Woensdag 5 maart 2014 om 19.30 uur in de kerk der Gereformeerde Gemeente 
te Kruiningen, ds. G. Bredeweg.

Jaarvergadering:
Gemeentelijke Kiesvereniging SGP-Reimerswaal.
Vrijdag 7 maart 2014 om 19.30 uur, locatie en programma volgt nog.

Ledenvergadering:
Plaatselijke Kiesvereniging ‘Trouw aan ons beginsel’ te Krabbendijke
Donderdag 20 maart 2014 om 19.30 uur in de zaal van de kerk der Gerefor-
meerde Gemeente te Krabbendijke, ds. C. Sonnevelt.

Tijdrede:
Plaatselijke Kiesvereniging ‘Trouw aan ons beginsel’ te Krabbendijke
Donderdag 1 mei 2014 om 19.30 uur in de kerk der Gereformeerde Gemeente 
te Krabbendijke, ds. J.J. Tanis.

Tijdrede:
Plaatselijke Kiesvereniging ‘Voor recht en vrijheid’ te Yerseke
Woensdag 9 juli 2014 om 19.30 uur in de kerk der Gereformeerde Gemeente te 
Yerseke, ds. G.M. de Leeuw.

Gereformeerde Gemeente te Kruiningen


